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Complexiteit spoorsysteem en onrust
De complexiteit van het spoorsysteem en van het spoor binnen het gehele OV heel-13f alleen maar
toe. Met partners (reizigers en 'goederenvervoerders) pleegt ProRail een forse inspanning om die
'keten goed te, laten werken Dat werpt zijn vruchten af maar dat verbeterproces,dFeigthu verstoord
teworden. Werknemers Van ProRail willen dat die koers,wordt voortgezet en willen weten dat ze
aan iets bestendigs werken, Het voornemen van het kabinet heeft intern dan ook tot afkeurende
reacties geleid:, .2'ijh We goed op weg gooit Den Haag de boel weer overhoop'. Het nu verplaatsen
vah:ProRail binnen de keten, ',zonder de duidelijke consequenties voor het gehele OV te kennen, is
niet alleen onbegrijpelijk, niaar zelfs riskant.

De OR Van Prorail waardeert de uitnodiging Van uw comrnisSievoor de hoorzitting van juni aS.
over de positionering van ProRail.:Onderstaand verwoorden Wij bb2e gedachten.

ZIJN REIZIGER EN'VERLADER,BETER AF?:
Dat zbli de centrale vraag -moeten zijn in netdebatdverhet spooren'opehbaar vervoer. Het -- -
kabinet lijkt die vraag te willen beantwoorden door ProRail Vbiledig.doorde:politiek te laten,
aansturen. Maar de onderbouwing —wat levert zo'n transitie voor de spborprestatieS. precies op'? —
bhtbreekt. De financiele gevolgen, Zijn onduidelijk en de consequenties voor werknemers zijn
evennlin inbeeld.
Aan het kabinetsvoornemen ligt geen onderzoek ten grbridslag. 'Eerdere onderzoeken -en ook de
eerdere opstelling van dit kabinet wijzen zelfs in een tegenovergestelderichting. Dus als de,
Staats-secretaris netiwaarom en het effect af Weet dan zijn de gevolgen daarvan voor de reiziger.
en verlader volstrekt onduidelijk . IS het ' waarom én het effect voor de Tweede Kamer dan wel
duidelijk'? Da enige aanWijZing die wij hebben is dat de staatssecretaris slechts het gevoel heeft dat
ProRail dan beter beStuurd kan worden.

D',9draai v,an het kabinet
Voor de OR van iprbRail is niet duidelijk waarom het kabinet (in casu de staatssecretaris) de
aanSturing van en het toezicht op 'ProRail als problematisch ziet. ProRail heeft immers de prestaties
;geleverd die met de overheid Zijn afgespróken. En nee, ProRail is daarmee niet 'klaar'. Natuurlijk

beseft ook deOR van PrbRail dat er het nodige te doen is om de reiziger en de verlader nog beter
te bedienen. Met de nieuwe Raad. van Bestuur is.erweer een duidelijke kbers, wordt er hard
gewerkt aan het verbeteren van de bedrijfsprocessen en daarmee:van de prestaties.



ProRail werktdaarbil nauW samen:met de overheid. Datkan ook niet anders want het Ministerie
:heeft veel instrumenten wil het bedrijfle sturen:
Als wetgever concessieverlener; financier/subsidieverlener ; controller over de investeringsreeksen,
(beleidsmatig) opdrachtgever „ aandeelhouder en toezichthouder Bovendien benoemt het '
ministerie de beStUUrders ven ProRaij.

Dè vraag is dan of dieinstruMenten door de osierheid Optimaal worden gebruikt. In 2012 oordeelde

de Commissie (Atje),Kuileen neen. In maart 2014 (de LTSA, deel 2) Stelt het kabinet vervolgens dat
structuurveranderingen bij ProRailen bil NS ongewenst zijn. Om de aansturing verder te
verbeteren zijn wel VersChillendeaCties'ingang gezet; zoals het aanwijzen van beleidsprioriteiten
In april 201 6,; in reactie op .bet FYRA-rappOrt, "Maakt bet kabinet opeens een draai van 180 graden
Structuurverandering moet nu opeens wel. Zijn de eerder (in de LTSA) genoemde nadelige
effecten van structuurwijziging dan opeens Verdwenen!? Geen woord daárOvér. Acteert het
ministerie inmiddels zelf optimaal bij het inzetten van bestaande instrumenten'?
Bij het nieuwe standpunt van .het kabinet ontbreekt niet alléën de argumentatie, ook de
UitWerking. Wil de staatssecretaris een overheidsfunctionaris continu in huis bij ProRail of bij elke
vergadering Veilde Raad van Bestuur'? En moet bet ministerie van tevoren Worden geconsulteerd
'overte nemen besluiten bij CriSissitUatieS Op het 'spoor? Het Jigo.r.ls niet werkbaar.

Een dergelijke constructie leidt ten minste tot vertraging van de dagelijkse besluitvorming .en in het
ergste geval tot verlamming van deorganisatie. 'De daaruit volgende negatieve gevolgen voor: de,
treindienst raken in de eerste plaats de reizigers en verladers Er zijn bovendien wettelijke
bezwaren, De considerans bij de EurOpese richtlijn 2001/12 stelt '`Ter bevordering van-het- --
efficiente beheer van 'de infrastructuur in het algemeen belang dient aan de
infrastructuurbeheerders een positie te worden toegekend, die hen onafhankelijk ten opzichte van
de overheid maakt en dienen-Zij de'Vrijheid te hebben hun eigen bedrijfsvoering ,te kiezen,..."

. ,Transitiekosten
Een Organisatie in transitie presteert Voor een lange periode minder goed, Want de aandacht gaat in
de structuurinrichting Zitten en Minder in de operatie en bet resultaat. Terwijl het management de
nu in gang, gezette verbeteringen moet begeleiden én zich moet richten op grote issues die in.2017'
spelen. Eh het personeel alle aandacht wil richten op de uitvoering van die plannen.: Komt daar een
transitie bij dan dreigt het eruit te gaan . en zijn reiziger en verlader de klos. Voor lange,tijd,
Want de waarschijnlijk rioodzákelijkewijziging van de Spoorwegwet gaat jaren duren

De OR stoort zich aan het gemak waarmee het kabinet nu over de transitiekosten heen 'stapt Dit
Staat in schril contrast tot de krimpopdracht van de afgelopen twëè jaar, Waarbij medewerkers bij
PróRail weg moesten om te Voldoen aan een:bezuinigingstaakstelling, oplopend tot structureel 48
miljoen euro per 201,8. Het heeft veel inspanning gevergd om op een sociaal acceptabele manier te
krimpen en tegelijk degevraagde.brestatiesie leveren „ Zet het kabinet door, met alle extra kosten
ven dien, dan zet ze daarmee niet alleen de prestaties, Maar ook de moeizaam bereikte besparing'
op hét spel:

Conclusie: beskiii pas ha goed Onderzoek
De OR van ProRail is voorstander van veranderingen. Maar alleen als dat in het belang is van de
reiziger en de,verlader. 'Het is op z'n best onduidelijk Of het omvormen van ProRail tot een publieke
'organisatie dat:belang:dient: Mogelijk is het zelfs schadelijk.

•
Als het kabirietzijn voornemen al wenstdoorte zettèn, 'is op z'n Minsteen goed onderzoek vooraf
lop z'n plaatS. Qat hoort bij de discussies over de totale ordening van de spoorsector voor de lange
termijn. :Het kan ook: het kabinet Wil vier sCenarids onderzoeken:
Waarom nu al besluiten over ProRail zonder onderzoek'?
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EtT: ProRa.il

Onze wens in de richting van Tweede kameren kabinet is dus: maak bpleid, regeer, controleer.
Maar ga nietonbezonnen-te Werk, goed onderzoek voorkomt-dat de kiem gelegd wordt voor een.
parlementaire enquête over de,spoorordening

Hoogachtend,
Namens de Ondernemingsraad,

• Godelieve Kok
Voorziner'OR

Maarten Pijnacker Hordijk
Secretaris OR
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